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Îivot je jinde neÏ v popularitû

Vá‰ operní debut a zaãátek hvûzd-
né kariéry se odehrál na Rossiniho
festivalu v italském Pesaru, kde
jste v roce 1996 na poslední chvíli
zaskoãil za nemocného kolegu
v opefie Matilde di Shabran. Pova-
Ïujete to za náhodu, ‰tûstí, nebo
snad osud?
Mûl jsem zpívat jednu z mal˘ch rolí,
ale náhoda tomu chtûla, Ïe jsem
dostal ‰anci vystoupit v hlavní úlo-
ze Corradina. Musel jsem se ji na -
uãit za pár dní. Byl to zlomov˘ bod
v mé kariéfie, krátce nato jsem do-
stal pozvání do milánské La Scaly,
kde jsem pod taktovkou Riccarda
Mutiho otevíral novou operní sezo-
nu. Bylo mi tehdy 23 let. O rok

 pozdûji jsem debutoval v Královské
opefie v Lond˘nû, ve 25 letech
jsem poprvé zpíval ve Vídni a násle-
dovaly dal‰í operní domy a skvûlé
role, o kter˘ch se mi ani nesnilo.
V‰echno to pro mû bylo aÏ nesku-
teãné. Ale v téhle branÏi je dÛleÏité
mít pevné nervy. VÏdycky jsem ‰el
do v‰eho po hlavû a vyplatilo se mi
to. Náhoda a ‰tûstí samozfiejmû
nestaãí, ãlovûk musí b˘t také per-
fektnû pfiipraven˘, aby mohl uspût.
Zvlá‰tû operní roli je potfieba doko-
nale nastudovat je‰tû pfied zkou‰-
kami na jevi‰ti. Já jsem se uãil ze-
jména ãtením z not a hrou na pia-
no. Je to vÏdycky kombinace správ-
né pfiíleÏitosti a tvrdé práce. 

Pocházíte z hudební rodiny, vá‰
otec zpíval tradiãní peruánské pís-
nû, maminka organizovala koncer-
ty a v hudebních aktivitách vás
podporovala. Klasickou hudbu jste
ale „objevil“ aÏ pozdûji. Jak k to-
mu do‰lo?
Je‰tû v sedmnácti letech jsem po-
slouchal jen rock a pop, Rolling
Stones, Elvise Presleyho. A tehdy
se ke mnû dostaly nahrávky Lucia-
na Pavarottiho a Alfreda Krause,
poslouchal jsem je na kazetách
a úplnû mû fascinovaly – v té dobû
samozfiejmû neexistoval internet
a YouTube. Skuteãnû jsem ale kla-
sické hudbû pfii‰el na chuÈ aÏ na
konzervatofii, a hlavnû v pûveckém

sboru, kde jsme zpívali stûÏejní díla
klasického repertoáru. To pfiedzna-
menalo mÛj dal‰í hudební v˘voj. Ale
po cel˘ Ïivot mû provázejí i písnû.
Kdysi jsem zpûvem bavil hosty
v klubu, kter˘ provozovala moje ma-
minka, jako student jsem si pak
zpíváním s kytarou pfiivydûlával.
Jednou jsem si zpûvem neapol-
sk˘ch písní v newyorském metru vy-
dûlal ‰edesát dolarÛ...

Proslul jste i tím, Ïe se nenecháte
svazovat operními konvencemi –
naráÏím na vá‰ slavn˘ pfiídavek
v La Scale.
To je spí‰ historka k pobavení, zpí-
val jsem v Donizettiho opefie Dcera

R O Z H O V O R

Hvûzdnou dráhu mu pfiedpovûdûl Luciano Pavarotti. KdyÏ se ho kdysi v televizním interview zeptali, koho povaÏuje za nejvût‰í pûveck˘ talent,
vyslovil bez váhání jméno rodáka z peruánské Limy. Juan Diego Flórez jako mladík zpíval rock a pop, klasická hudba ho uchvátila teprve
pozdûji. V sedmnácti letech zahájil studium zpûvu na Peruánské hudební konzervatofii, pak získal stipendium ve Filadelfii. Jeho vystoupení
v roce 1996 na Rossiniho operním festivalu vyvolalo doslova senzaci a od té doby jeho hvûzda stoupá stále vzhÛru. Zpíval na v‰ech
v˘znamn˘ch operních scénách svûta pod taktovkou pfiedních dirigentÛ. BBC ho oznaãila za jednoho z nejvût‰ích tenoristÛ historie. Získal
fiadu cen vãetnû nejvy‰‰ího peruánského vyznamenání Gran Cruz de la Orden del Sol, byl poctûn titulem Komorní pûvec udûlovan˘m
rakouskou vládou a stal se také vyslancem dobré vÛle UNESCO. Juan Diego Flórez pfiijal letos pozvání na Mezinárodní hudební festival 
âesk˘ Krumlov, kter˘ zahájí 16. ãervence sv˘m operním recitálem pod ‰ir˘m nebem. Doprovodí ho Symfonick˘ orchestr âeského rozhlasu.

„Abych pravdu fiekl – ten ãlovûk na plakátech je nûkdo jin˘ neÏ já. Soustfiedím se na jiné vûci, na hudbu, rodinu, vafiení, sport… To podstatné je opravdu nûkde jinde
neÏ v popularitû.“
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pluku, která tehdy byla velk˘m hi-
tem, uvádûla se v Královské opefie
asi po ‰edesáti letech. Pak se do-
stala i do dal‰ích mûst, do Vídnû,
New Yorku, Barcelony… V roce
2007 jsem ji zpíval v milánské La
Scale. Potlesk byl tak velk˘, Ïe
jsem árii Ah! Mes amis zopakoval.
Druh˘ den o tom psaly v‰echny no-
viny! Poru‰il jsem totiÏ nepsané
pravidlo La Scaly, podle kterého
v tomto divadle pfiídavky nejsou pfií-
pustné, jenÏe já jsem to nevûdûl.
Byl to první pfiídavek v La Scale 
po pûtasedmdesáti letech… 

Co je podle vás pfii zpûvu nejpod-
statnûj‰í?
KdyÏ zpívám, vnímám pfiedev‰ím ra-
dost ze zpûvu. Je to energie, kterou
pfiedáváte ostatním. Cítíte-li, Ïe
proudí energie, je to teprve skuteã-
n˘ zpûv. Funguje-li ono proudûní
energie, cítím úlevu, tento proud
mû uná‰í, je to nesmírnû osvobozu-
jící pocit. Zpûv je obraz du‰e, stej-
nû jako u jin˘ch druhÛ umûní,
u tance, poezie, v˘tvarnictví, jen je
tu nástrojem hlas. Je pfiirozené, Ïe
kaÏdá bytost se potfiebuje nûjak˘m
zpÛsobem vyjádfiit. Opery jsou rÛz-
ného druhu, nûkteré jsou extrémnû
nároãné, virtuózní, tfieba opery Ros-
siniho, zejména jeho Le comte Ory,
nebo opery Donizettiho a Belliniho.
Jiné jsou romantiãtûj‰í, jsou o vá‰ni
a zpûvu velk˘ch slov, jako napfiíklad
Gounodova opera Romeo a Julie,
kterou teì zpívám ve Vídni. Ale ko-
neckoncÛ vÏdycky jde o to krásné
proudûní energie mezi vámi a publi-
kem. A právû to mû na zpûvu baví.

Mûní se s vûkem vá‰ hlas?
MÛj hlas se trochu zmûnil kolem
ãtyfiicítky, je barevnûj‰í ve stfiední
poloze. Pro pûvce je to  ideální ob-
dobí, má je‰tû sílu na virtuózní ro-
le, ale díky zku‰enostem uÏ si mÛ-
Ïe troufnout i na lyrick˘ a dramatic-
k˘ repertoár – Werther, Hoffmanno-
vy povídky, Hugenoti... S vûkem se
role obohacují a hlas zraje, prohlu-
buje se a zesiluje. Pfies v‰echny
zmûny je ale dÛleÏité udrÏet si
správnou techniku. Vûk pfiiná‰í
moÏnost uãit se a objevovat. Do
kaÏdé role vná‰ím bel canto, coÏ
nemusí b˘t technika urãená jen pro
opery urãitého období. Doslovn˘ v˘-
znam je „krásn˘ zpûv“, pfii bel can-
tu je vá‰ hlas „v masce“ obliãeje,
a je-li v‰e provedeno správnû, hlas
se nikdy neunaví. Je to vlastnû urãi-
tá pojistka, aby se hlas ‰etfiil, tóny
nejdou z hrdla, ale seshora. Pûvec
by nikdy nemûl mít vnitfiní pocit, Ïe
je role pfiíli‰ nároãná, Ïe ji témûfi
nemÛÏe zazpívat. VÏdy by mûl b˘t
schopen provést ji – v uvozovkách
– bez obtíÏí. A to i tehdy, kdyÏ je ve
skuteãnosti velmi nároãná.

Necháte se inspirovat jin˘mi 
pûvci?
Samozfiejmû ano. M˘mi idoly jsou
Alfredo Kraus, Luciano Pavarotti,
Plácido Domingo… V‰ichni slavní
tenoristé získali svÛj vûhlas napros-

to zaslouÏenû a já jejich nahráv-
ky peãlivû poslouchám a uãím
se od nich, stejnû jako se
uãím i od sv˘ch skvûl˘ch pû-
veck˘ch partnerÛ. 

Máte dvû dûti, pûtiletého
Leandra a dvouletou Lucii.
Vypadá to, Ïe pÛjdou ve va-
‰ich stopách?
Leandro i Lucia jsou velice
muzikální, oba zpívají, Leand-
ro navíc hraje na bicí a Lucia
tanãí. KaÏd˘ den spoleãnû mu-
zicírujeme. Leandro samozfiej-
mû ví, Ïe zpívám, a fandí mi.
KdyÏ jdu do divadla, fiíká mi: 
„In bocca al lupo!“, coÏ je italsky
„Zlom vaz!“ Nûkdy také chodí do
divadla se mnou, baví ho
dívat se na zkou‰-
ky. Nemá rád,
kdyÏ je na je-
vi‰ti najed-

nou hodnû pohybu, tfieba souboj, to
se trochu bojí. Ale pfied pár dny byl
na Kouzelné flétnû a moc se mu to
líbilo. Obû dûti vyrÛstají v divadel-
ním svûtû, coÏ je podle mû skvûlé. 

Mimochodem, uÏ LeandrÛv pfiíchod
na svût v dubnu 2011 byl spjat
s divadelním pfiedstavením...
Vystupoval jsem v newyorské Me-
tropolitní opefie v Rossiniho opefie
Le comte Ory, která se mûla od
13.00 pfiená‰et Ïivû. A já jsem byl
v porodnici se svou Ïenou, Leandro
se narodil v pÛl jedné! Do Metropo-
litní opery jsem pfiijel tfiináct minut
pfiedtím, neÏ se zvedla opona. Ce-
lou noc jsem nespal, ale ten záÏi-
tek pro mû byl takov˘ adrenalin,

Ïe jsem se ani nestaãil stre-
sovat. Sopranistka Re-

née Fleming tu
zprávu v pfií-

mém
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pfienosu oznámila mezinárodnímu
publiku, a to vãetnû mé vlastní rodi-
ny, která vysílání sledovala v Peru.   

Vût‰inu roku Ïijete s Ïenou a dût-
mi ve Vídni. Jak se vám dafií sklou-
bit osobní Ïivot s va‰í profesí?
Mám úÏasnou rodinu a snaÏím se
trávit s ní co nejvíce ãasu. KdyÏ
v nûkteré opefie hostuji del‰í dobu,
napfiíklad kdyÏ jsem zpíval Orfea
v Lond˘nû nebo Edgarda v Lucii di
Lammermoor v Barcelonû, pfiijede
celá rodina za mnou. Na jednotlivé
koncerty je s sebou neberu, to by
bylo dost obtíÏné, navíc Leandro uÏ
také chodí do ‰kolky. Bûhem roku
Ïijeme ve Vídni, je to úÏasné mûs-
to. Potkal jsem tady svou Ïenu, tak-
Ïe mám k Vídni úzk˘ vztah. Léto
pak vÏdycky spoleãnû trávíme v ital-
ském Pesaru. SnaÏím se b˘t hodnû
doma a nerad plním svÛj diáfi pfie-
spfiíli‰. Je snadné naplánovat si
spoustu práce, ale pak zjistíte, Ïe
vám nezb˘vá vÛbec Ïádn˘ ãas na
va‰e blízké a zoufale se snaÏíte nû-
jakou práci zru‰it. TakÏe si uÏ roz-
m˘‰lím, jaké nabídky pfiijmu.

Zb˘vá vám tedy ãas na va‰e 
koníãky?
Rád sportuji, kaÏd˘ den bûhám na
pásu v posilovnû, asi tak pÛl hodi-
ny, a k tomu jednou t˘dnû hraju fot-
bal a obãas tenis. VÏdycky cítím, Ïe
se mi pak zpívá lépe. âasto taky
jezdím na pfiedstavení do VídeÀské
státní opery na kole, pomáhá mi to
rozproudit krev. A kdyÏ zrovna ne-
mám moÏnost pfiijet na kole, bû-
hám po chodbách opery a po scho-
dech, abych se pfied zpíváním roz -
cviãil. Rád se i dívám na tenisové
zápasy. Pozoruji hráãe, jak se sou-
stfiedí, jakou pouÏívají techniku a –
napfiíklad v pfiípadû Rogera Federe-
ra, s nímÏ se pfiátelím – jak lehce
hra pÛsobí a jak krásnû se na to dí-
vá. Tak by totiÏ mûlo vypadat i bel
canto. Pfii tenisu se ãlovûk uãí zklid-
nit dech a maximálnû vyuÏít energii,

to se pak hodí ve zpûvu. Kromû
sportu také rád vafiím, k m˘m ko-
níãkÛm patfií i komponování, nechá-
vám se inspirovat hlavnû tradiãní
peruánskou hudbou. 

Prolíná se práce pfiesto i va‰ím
soukrom˘m Ïivotem?
KdyÏ se zavfie opona, uÏ si nezpí-
vám, potfiebuji pfiedev‰ím ticho,
abych znovu naãerpal sílu. Nebo si
pustím tfieba Led Zeppelin ãi Beat-
les. Abych pravdu fiekl – ten ãlovûk
na plakátech je nûkdo jin˘ neÏ já.
Soustfiedím se na jiné vûci, na hud-
bu, rodinu, vafiení, sport… To pod-
statné je opravdu nûkde jinde neÏ
v popularitû. Po dvaceti letech
karié ry nemám Ïádné konkrétní cíle
nebo vysnûné role. DÛleÏité je pro
mû vûdomí, Ïe hudba mÛÏe
zmûnit spoleãnost a dát Ïi-
votu urãitou jistotu.

Svatba s va‰í Ïenou
Julií se konala v roce
2008 v katedrále
v peruánské Limû
a stala se doslova
národní událostí,
Ïivû ji pfiená‰ela
i tamní televize
a zúãastnil se jí
mimo jiné teh-
dej‰í peruánsk˘
prezident Alan
García. Cítíte se,
jako mezinárodnû
známá osobnost,
b˘t jak˘msi vyslan-
cem Peru ve svûtû?
Necítím se b˘t tím, kdo re-
prezentuje Peru v zahraniãí.
Ale i kdyÏ mám uÏ deset let
rakouské obãanství, rád se
do Peru vracím a tû‰í mû,
Ïe mohu pomoci tûm kra-
janÛm, ktefií to potfiebují.
ZaloÏil jsem nadaci Sinfo-
nía por el Perú, která
podporuje hudební vzdû-
lání dûtí a mládeÏe

v Peru. Nadace se zamûfiuje na dû-
ti z chud˘ch rodin, v mnoha ‰ko-
lách jsme zaloÏili orchestry a pû-
vecké sbory. Tûmito aktivitami se
snaÏíme zamezit tomu, aby dûti
propadly drogám ãi kriminalitû nebo

se staly dûtskou pracovní silou. Zá-
roveÀ je uãíme Ïivotním hodnotám,
hudba tu funguje jako nástroj pro
lep‰í sociální zaãlenûní. Jsem rád,
Ïe ãinnost nadace trvá uÏ pût let
a Ïe jsme sv˘m zpÛsobem zachrá-
nili mnoho dûtí. Fakt, Ïe hudba mÛ-
Ïe pomáhat i v boji s chudobou, je
úÏasná vûc. Neumíte si pfiedstavit,
v jak˘ch podmínkách tyto dûti Ïijí.
Já sám pocházím ze skromn˘ch po-
mûrÛ, ale to, co proÏívají ony, je
nesrovnatelné. KdyÏ jsem s tím byl
poprvé konfrontován, chtûlo se mi
breãet. Vûdomí, Ïe dva a pÛl tisíce
tûchto dûtí na‰lo smysl Ïivota
v hudbû, mû naplÀuje ‰tûstím. 

Jste hlavní hvûzdou 25. roãníku
MHF âesk˘ Krumlov. Jak˘ reper -
toár jste pro tuto pfiíleÏitost zvolil?

Koncert bude reprezentativní
pfiehlídkou mého repertoá-
ru, zazní bel canto i fran-
couzská romantická ope-
ra, ale chybût nebudou
ani písnû. Na konci
sv˘ch vystoupení nûkdy
vezmu do ruky kytaru
a zazpívám nûjakou
písniãku jen s kyta-
rou. Budou-li si to di-
váci pfiát, zahraji
i v âeském Krumlo-
vû. Jsem rád, Ïe
jsem pozvání na
festival v âeském
Krumlovû dostal,
budu tu zpívat po-
prvé, právû pfii ju-
bilejním 25. roãní-
ku festivalu. Pfiede
mnou tu vystoupili
Dmitri Hvorostov-
sky, El¥na Garanãa,
Renée Fleming, Plá-
cido Domingo a dal‰í
v˘jimeãní pûvci a je
pro mû velk˘m potû‰e-
ním na nû navázat.
� Mirka ·típková
publicistka
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„KdyÏ se zavfie opona, uÏ si nezpívám, potfiebuji pfiedev‰ím ticho, abych znovu naãerpal sílu. Nebo si pustím tfieba Led Zeppelin ãi Beatles.“
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